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rozmowa miesiąca

MÓJ GŁOS JEST 
WAŻNY, 
A TWÓJ?

Wybiegam już myślami do kolej-
nego numeru „Przeglądu Dąbrowskiego”, który ukaże 
się na koniec października. Będziemy już wtedy znać 
wyniki wyborów, których dokonamy przy urnach 15 
października. W jakim kraju przyjdzie nam żyć przez 
kolejne lata?

Wiem, jakiej Polski chcę dla siebie i moich bliskich. 
Od 33 lat, a więc od dnia, w którym stałem się pełnolet-
ni, korzystam z prawa wyborczego przy każdej okazji. 
Wierzę bowiem, że mój głos się liczy, że liczy się głos 
każdego z nas.

Wspominam o tym, bo według Fundacji Batorego 
mniej niż połowa młodych Polek deklaruje udział w wy-
borach. Choć wiedzą, jakiej chcą dla siebie Polski, nie 
wierzą, że ich głos się liczy. Jak je przekonać, że jest 
inaczej?

Nie odpuszczajcie. Jeśli nie chcecie, by ktoś zdecy-
dował za Was, idźcie na wybory. Mój głos jest ważny 
i Wasz także.

Komentarz 
naczelnego
Piotr Purzyński

Zdecydowaliśmy się na kontynuację od 
października programu „Obiad dla seniora”. 
Muszę podkreślić, że to uniwersalny 
projekt, który z powodzeniem może zostać 
wprowadzony w całym kraju – mówi 
wiceprezydent Bożena Borowiec.
Przemysław Kędzior: Nad-
zoruje pani w mieście ważne 
obszary, z  którymi niemal 
każdy – w taki czy inny spo-
sób – styka się na co dzień. 
To  m.in. zdrowie, pomoc 
społeczna i oświata.
Bożena Borowiec: – W  co-
dziennych działaniach skupiam 
się na tym, żeby każdy miesz-
kaniec – młodszy czy starszy 
– czuł się po prostu dobrze. 
Z myślą o  tym remontujemy 
przedszkola i szkoły, tworzymy 
miejsca w żłobkach, rozwijamy 
budownictwo mieszkaniowe, 
aktywizujemy seniorów czy 
wspieramy szpital.
To dość ogólne i pojemne ha-
sła. A jak konkretnie to wy-
gląda?
– Zacznijmy od rodzin 
z dziećmi. Jedna z ważnych 

informacji dla nich jest taka, 
że wkrótce przybędzie miejsc 
w Żłobku Miejskim. Teraz do 
dyspozycji mamy 292 miej-
sca ulokowane w  głównej 
siedzibie przy ul. Jaworowej, 
a  także w  filiach na ul. Ty-
siąclecia i  Mireckiego. Na 
początku przyszłego roku 
planujemy dodatkowo udo-
stępnić 88 miejsc. 56 znajdzie 
się w ZSP nr 4 na osiedlu Łęk-
nice, a 32 w Przedszkolu nr 
32 na Manhattanie. Na ich 
utworzenie pozyskaliśmy 
prawie 3,3 mln  zł unijnych 
środków. Dodatkowa korzyść 
dla rodziców będzie taka, że 
zyskają możliwość przenie-
sienia dziecka do placówki, 
która znajduje się bliżej ich 
domu. To ważne, bo dziś wie-
le osób dowozi pociechy na 

przykład z Łęknic czy Goło-
noga na Mydlice.
Nie można było zrobić tego 
wcześniej? Ograniczona do-
stępność do żłobka to pro-
blem znany nie od dziś.
– Ten temat ściśle wiąże się 
z modernizacjami placówek 
oświatowych, bo właśnie 
dzięki nim uda się wygospo-
darować przestrzeń, gdzie 
czas spędzać będą maluchy. 
Chodzi właśnie o komplek-
sowe remonty budynków na 
Łęknicach i  Manhattanie, 
gdzie dodatkowo zaadaptuje-
my pomieszczenia, w których 
znajdzie się żłobek.
Są to duże inwestycje, ale jak 
zawsze, staramy się minima-
lizować ich koszty poprzez 
pozyskiwanie zewnętrzne-
go dofinansowania. I  tak 

Tegoroczny Festiwal 
Ludzi Aktywnych 
rozpoczął się od 
symbolicznego 
otwarcia ronda 
u zbiegu ulic 
Kościuszki 
i Kolejowej, które 
jest teraz Rondem 
im. Dąbrowskich 
Organizacji 
Pozarządowych.

Foto-przegląd

JESTEŚMY KONSEKWENTNI W DZIAŁANIACH
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w przypadku Łęknic z budże-
tu miasta przeznaczamy 29,5 
mln zł, a dofinansowanie wy-
nosi prawie 16,5 mln zł. Prace 
na Manhattanie kosztują nas 
9,7 mln zł, a dofinansowanie 
to 1,8 mln zł.
Jesteśmy konsekwentni. 
W ostatnich latach zrealizo-
waliśmy już termomoderni-
zacje dziesięciu przedszkoli. 
To placówki nr 1, 3, 4, 9, 11, 
12, 20, 29, 36 i 39. W Błędo-
wie trwa modernizacja zespo-
łu szkolno-przedszkolnego, 
a w październiku podpiszemy 
umowę na kompleksowe re-
monty II pawilonu Sztygarki 
i szkoły w Łośniu, gdzie po-

wstanie przedszkole. Na te 
trzy inwestycje wykładamy 
16,3 mln zł, a 34,6 mln zł to 
dotacje.
Trzeba też przypomnieć, 
że od 2020  r. kwotą 400  zł 
miesięcznie na osobę dotu-
jemy mieszkańcom miejsca 
w  żłobkach prywatnych. 
Aktualnie 363 małych dą-
browian korzysta z tej formy 
wsparcia.
Ważną sprawą dla rodzin są 
mieszkania. Chodzi tu oczy-
wiście o  barierę, jaką jest 
wysoka cena własnego „M”.
– Chcemy, żeby Dąbrowa była 
miejscem, z  którym można 
wiązać przyszłość. Jednym 

z warunków, żeby tak było, 
jest przystępne cenowo lo-
kum. Naszą odpowiedzią na 
potrzeby mieszkaniowe jest 
budowa trzech bloków w for-
mule TBS, które staną w re-
jonie al. Zagłębia Dąbrow-
skiego, ul. Kwiatkowskiego 
i  Krasickiego.  Znajdzie się 
w nich 168 mieszkań. Do tej 
pory podpisaliśmy już 130 
umów z  najemcami, którzy 
będą mogli wprowadzić się 
w 2026 r. Realizacja budyn-
ków kosztować będzie niemal 
52,4 mln zł, ale podobnie jak 
przy innych inwestycjach na 
budowę pozyskaliśmy prawie 
21 mln dofinansowania.
Wiem, że to nie rozwiązu-
je problemu, ale działamy 
w  miarę naszych możliwo-
ści. Do sprawy trzeba podejść 
kompleksowo, a w tym aspek-
cie ogromną rolę do odegra-
nia ma państwo, potrzebne 
są decyzje na szczeblu cen-
tralnym i przede wszystkim 
zapewnienie gminom odpo-
wiedniego finansowania.
Decyzje podejmowane „na 
górze” generują niestety także 
konsekwencje, które spadają na 
samorządy. W tym obszarze 
można przytaczać przykłady 
z  oświaty. Co więcej można 
powiedzieć na ten temat?
– Jest tego sporo i  na przy-
kład wyzwaniem, z którym 
przyszło nam się zmierzyć, 
był nabór podwójnego rocz-
nika do szkół ponadpodsta-
wowych. Musieliśmy utwo-
rzyć aż 60 oddziałów, choć 
wcześniej planowaliśmy 45. 
Najważniejsze, że poradzili-
śmy sobie z  tym niełatwym 
zadaniem.
Młodsze grupy wiekowe 
mamy omówione. A  jak 
prezentują się propozycje 
dla osób z dłuższą metryką?
– Zależy nam przede wszyst-
kim, żeby osoby starsze jak 
najdłużej samodzielnie funk-
cjonowały. Oprócz szeregu 
działań skierowanych do tej 
grupy, tym co nas wyróżnia 
jest na pewno projekt „Obiad 
dla seniora”. W pilotażowej 
odsłonie  funkcjonował od 
lutego do kwietnia. W  jego 
ramach mieszkańcy po ukoń-

czeniu 60. roku życia, przy 
dochodach nieprzekraczają-
cych 2328 zł dla osoby samot-
nej i 1800 zł na osobę w wie-
loosobowym gospodarstwie 
domowym, otrzymywali od 
miasta bon o wartości 200 zł 
na miesiąc. Za tę kwotę mogli 
korzystać z oferty obiadowej 
dąbrowskich lokali gastro-
nomicznych. W  programie 

uczestniczyło 12 lokali, wy-
dano w nich 9710 obiadów, 
z  których skorzystało  495 
osób.  Nie trzeba było ko-
rzystać z  tego codziennie, 
uczestnicy mogli sumować 
kwoty czy dopłacać do po-
siłku. Ważne, że bony obo-
wiązywały w lokalach funk-
cjonujących na co dzień. Nie 
tworzyliśmy specjalnych 
jadłodajni, ale zachęcaliśmy 
osoby starsze do wyjścia do 
normalnej restauracji, ak-
tywizując je w  ten sposób. 
Jednocześnie była to forma 
wsparcia i promocji dąbrow-
skich przedsiębiorców działa-
jących w gastronomii.

Pilotaż się sprawdził?
– Oczywiście. Dlatego od 
października zdecydowali-
śmy się na kontynuację. Za-
sada będzie podobna, pod-
niesiony będzie jedynie próg 
dochodowy, ponieważ po-
przez waloryzację rent i eme-
rytów dochód osób starszych 
nominalnie nieco wzrósł. 
Muszę również podkreślić, że 
to uniwersalny projekt, który 
z powodzeniem może zostać 
wprowadzony w całym kraju.
A jak wygląda sprawa, kie-
dy trzeba zadbać o zdrowie 
i udać się do szpitala?
– Mimo problemów, z  któ-
rymi boryka się cała służba 
zdrowia, są też i dobre wie-
ści. Zagłębiowskie Centrum 
Onkologii uzyskało długo 
wyczekiwany kontrakt na 
PET, uruchomiono również 
nowoczesną pracownię mam-
mograficzną. Za 15 mln  zł 
pozyskanych z  Funduszu 
Medycznego zmodernizo-
wany zostanie SOR, dla któ-
rego zostaną zaadaptowane 
pomieszczenia w  nowym 
budynku przy ul. Struga. 
Ponadto w  ostatnim cza-
sie szpital rozszerzył zakres 
udzielanych świadczeń w po-
radniach specjalistycznych, 
w  tym w  poradni patologii 
i  kontroli noworodka, po-
radni chirurgii onkologicznej 
oraz poradni ginekologiczno-
-położniczej.
Szpital wygrał również kon-
kursy na programy lekowe 
i  programy profilaktyczne. 
Dzięki temu dąbrowianki 
mogą korzystać m.in. z pro-
gramów profilaktyki raka 
piersi, a  także wykrywania 
raka szyjki macicy. Trzeba 
przypomnieć, że utworzono 
tu także Ośrodek Raka Piersi, 
który zajmuje się komplekso-
wym leczeniem pacjentów 
z nowotworem piersi i sutka. 
Dużą wagę przykładamy do 
profilaktyki i leczenia kobiet. 
To działania dobrze przemy-
ślane, bo w  mieście mamy 
ok. 45 tys. dorosłych miesz-
kanek, które mogą korzystać 
z oferty ZCO. Ta oferta jest dla 
nas szczególnie ważna, wszak 
„Dąbrowa jest kobietą”.
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Szpital wygrał konkursy 
na programy lekowe 
i programy profilaktyczne. 
Dzięki temu dąbrowianki 
mogą korzystać m.in. 
z programów profilaktyki 
raka piersi, a także 
wykrywania raka 
szyjki macicy. Trzeba 
przypomnieć, że 
utworzono tu także 
Ośrodek Raka Piersi, 
który zajmuje się 
kompleksowym leczeniem 
pacjentów z nowotworem 
piersi i sutka. Dużą 
wagę przykładamy do 
profilaktyki i leczenia 
kobiet. To działania 
dobrze przemyślane, bo 
w mieście mamy ok. 45 
tys. dorosłych mieszkanek, 
które mogą korzystać 
z oferty ZCO. Ta oferta jest 
dla nas szczególnie ważna, 
wszak „Dąbrowa jest 
kobietą”.fo
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puls miasta
Zmiany w Zagłębiowskim Centrum Onkologii

18 września w Zagłębiowskim Centrum Onkologii 
w Dąbrowie Górniczej oficjalnie oddano do użytku 
nowoczesny mammograf cyfrowy, którego zakup 
wsparł ArcelorMittal Poland i działająca przy stalowym 
koncernie Fundacja Ochrony Zdrowia.
Największy producent sta-
li w  Polsce oraz Fundacja 
Ochrony Zdrowia od wielu lat 
wspierają szpitale i placówki 
medyczne w regionie, dlatego 
wiosną tego roku przekazały 
przyszpitalnej Dąbrowskiej 
Fundacji Medycznej 1 188 
000  zł darowizny, która po-
zwoliła zakupić nowoczesny 
sprzęt do wczesnego wykrywa-
nia, diagnozowania i leczenia 
nowotworów.
– Jesteśmy nie tylko producen-
tem stali. To oczywiście nasza 
podstawowa działalność, ale 
jesteśmy również odpowie-
dzialnymi obywatelami miast, 
w których działamy. Chcemy 

aktywnie włączać się w życie 
społeczności lokalnych, wspie-
rając szereg inicjatyw służą-
cych mieszkańcom. Robimy 
to od wielu lat – od początku 
naszej obecności w Polsce wy-
daliśmy na tego typu projekty 
ponad 24 miliony złotych – 
podkreśla Sanjay Samaddar, 
prezes zarządu ArcelorMittal 
Poland.
– Jesteśmy dumni, że możemy 
być częścią projektu, który słu-
ży zdrowiu i przyczyni się do 
poprawy dostępności sprzętu 
onkologicznego w  regionie. 
Regularne badania kontrolne, 
przy użyciu odpowiedniego 
sprzętu, mają fundamental-

ne znaczenie w  profilaktyce 
nowotworu. Mam nadzieję, 
że nowy sprzęt, dostępny już 
w szpitalu w Dąbrowie Gór-
niczej, będzie dobrze służył 
wszystkim kobietom. Jestem 
bardzo dumny ze współpracy, 
jaką nawiązujemy z miastem 
Dąbrowa Górnicza, dzięki 
której wspólnie poszukujemy 
sposobów wspierania potrzeb 
lokalnych społeczności – do-
daje prezes Samaddar.

Lepsza dostępność 
badań
Podniesienie dostępności do peł-
nej diagnostyki piersi, jakie daje 
zakupiony mammograf, to jeden 

z priorytetów Zagłębiowskiego 
Centrum Onkologicznego.
– Nasz szpital niedawno zo-
stał zakwalifikowany do gru-
py Breast Cancer Unit, czyli 
ośrodków kompleksowo leczą-
cych raka piersi. To zobowią-
zuje nas do szczególnej dba-
łości o dobrej jakości sprzęt, 
który pozwala ratować życie 
kobiet. Niestety, koszt takiego 
nowoczesnego mammografu 
jest olbrzymim wyzwaniem 
dla placówek, takich jak nasza, 
które mają wielkie potrzeby in-
westycyjne – przyznaje Marze-
na Kula, dyrektor ZCO.
– Wsparcie okazane przez 
ArcelorMittal Poland jest dla 

nas bardzo cenne. Cieszymy 
się, że firma spoza branży 
medycznej jest świadoma, że 
tego typu sprzęt jest ogrom-
nie potrzebny. Będzie mógł 
służyć dużej liczbie pacjen-
tek, w szczególności miesz-
kanek Dąbrowy Górniczej 
– dodaje.

Nowoczesny mammograf służy już pacjentom

Większy oddział ratunkowy w nowym budynku
Dąbrowski szpital pozyskał 15 mln  zł 
z Funduszu Medycznego. Środki pozwo-
lą na adaptację pomieszczeń w nowym 
budynku przy ul. Struga i przeniesienie 
tam Szpitalnego Oddziału Ratunkowego.
Projekt zakłada wykonanie SOR-u w nie-
wykończonej jeszcze parterowej części 
nowego budynku Zagłębiowskiego Cen-
trum Onkologii. Pozwoli to na rozdział 
SOR na część „otwartą” (przyjęcia i se-
gregacja pacjentów) oraz „zamkniętą”, 
w której wykonywane są badanie i czyn-
ności ratujące życie.
Poza tym możliwe będzie powiększe-
nie przestrzeni segregacji i oczekiwania 
pacjentów, stworzenie poczekalni dla 
osób towarzyszących pacjentowi, przy-
gotowanie nowoczesnej i funkcjonalnej 
przestrzeni dla pracowników szpitala 
i  ratowników medycznych, by pomoc 
udzielana była jak najszybciej.
Jak podkreślają przedstawiciele ZCO, do-
datkowo zaletami tego rozwiązania jest 
bliskość zespołu diagnostyki obrazowej 

i  laboratorium analitycznego, zlokali-
zowanych w nowym budynku szpitala. 
W nowej lokalizacji utworzone zostaną 
również trzy stanowiska wstępnej inten-
sywnej terapii, sala zabiegowa i gipsow-
nia. Cały oddział zajmie 1133 m2.
– Nowoczesny SOR to obecnie fundament 
dla każdego szpitala, ale i komfort dla pa-
cjenta, który dzięki odpowiedniej komu-
nikacji oraz przestrzeni może zostać bły-
skawicznie zdiagnozowany i odpowiednio 
zaopiekowany. Dlatego to dofinansowanie 
jest dla nas tak ważne – mówi Marzena 
Kula, p. o. dyrektora ZCO.
– Nasz SOR był jednym z pierwszych w Pol-
sce, a teraz chcemy go zmodernizować tak, 
by był jednym z najnowocześniejszych tego 
typu oddziałów w naszym kraju. Wejście 
od ulicy Struga i nowoczesne, funkcjonalne 
przestrzenie przyczynią się do zwiększenia 
efektywności działania oddziału, a tym sa-
mym skrócą czas tak potrzebny w ratowa-
niu życia i zdrowia mieszkańców naszego 
miasta – dodaje Marzena Kula.

Szpitalny Odział Ratunkowy w Zagłębiow-
skim Centrum Onkologii w Dąbrowie Gór-
niczej powstał w 2002 roku i był jednym 
z pierwszych tego typu oddziałów w Polsce.
– Ze Szpitalnego Oddziału Ratunkowego 
w ZCO w minionym roku skorzystało 
około 18 tys. osób. Oddział powinien 
spełniać najwyższe standardy jakości 
świadczonych usług. Dlatego dla mnie, 
jako wiceprezydent nadzorującej pra-
cę szpitala, a jednocześnie mieszkanki 
Dąbrowy Górniczej, ważne jest, że nasz 
SOR wreszcie będzie nowoczesny, funk-
cjonalny i przyjazny pacjentom – mówi 
Bożena Borowiec, wiceprezydent Dąbro-
wy Górniczej.

Przybywa osób na SOR
W ostatnich latach SOR przyjmuje coraz 
więcej pacjentów wymagających szybkiej 
interwencji medycznej. W 2021 roku było 
to 16 455 osób, w 2022 już 17 900, a tylko 
od stycznia do końca sierpnia 2023 roku 
udzielono pomocy 11 227 pacjentom.

Do konkursu organizowanego przez Mi-
nisterstwo Zdrowia złożono 207 wnio-
sków, z czego pozytywnie rozpatrzono 
152. W tym gronie znalazł się dąbrowski 
szpital, który otrzyma wsparcie pokry-
wające pełne koszty przedsięwzięcia, 
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Bezpieczeństwo 
i precyzja
– Zakup sfinansowany przez 
ArcelorMittal Poland wraz 
z  Fundacją Ochrony Zdro-
wia w  Dąbrowie Górniczej 
jest odpowiedzią na zgłasza-
ne przez miasto oraz szpital 
coraz większe potrzeby i stale 

rosnące koszty napraw dzia-
łających sprzętów. Nowy 
mammograf trzeba było ku-
pić pilnie – podkreśla Kata-
rzyna Karcz-Mączka, prezes 
Fundacji Ochrony Zdrowia.
– Wierzę, że wiadomość 
o otwarciu nowej pracowni 
mammograficznej ucieszy 
nie tylko pacjentki leczo-
ne onkologicznie w  tej pla-
cówce. To dla nich szansa 
na ocalenie zdrowia i życia. 
Wykrycie nowotworu we 
wczesnym stadium zaawan-
sowania choroby pozwala 
na szybsze i  skuteczniejsze 
podjęcie leczenia. Ale to też 
dobra wiadomość dla człon-
ków ich rodzin i wszystkich 
świadomych tego, jak ważna 
jest profilaktyka i szybki czas 
diagnozowania – podsumo-
wuje.
– Jako kobieta, która regular-
nie wykonuje mammografię, 
bardzo się cieszę, że zarów-
no ja, jak i  inne mieszkan-
ki Dąbrowy Górniczej oraz 
okolicznych miejscowości, 
będziemy mogły wykorzy-
stywać najnowocześniejszy 
sprzęt do tego kluczowego 
badania w profilaktyce raka 
piersi. Da to możliwość za-
równo wykrywania, jak 
i  skutecznego leczenia raka 
we wczesnym stadium – pod-
kreśla Bożena Borowiec, wi-
ceprezydent Dąbrowy Gór-
niczej.

Pierwsze pacjentki mogły 
skorzystać z nowego sprzętu 
już pod koniec sierpnia. Urzą-
dzenie zostało zainstalowane 
w wyremontowanej w ostat-
nich miesiącach pracowni 
mammograficznej. PP

puls miasta

Zagłębiowskie Centrum 
Onkologii z kontraktem na PET
Fantastyczna wiadomość 
dla ponad 800 tysięcy miesz-
kańców Zagłębia Dąbrow-
skiego, do tej pory kiero-
wanych na badania PET do 
innych szpitali w wojewódz-
twie śląskim: Zagłębiowskie 
Centrum Onkologii uzyska-
ło kontrakt Narodowego 
Funduszu Zdrowia na bada-
nie Pozytronowej Emisyjnej 
Tomografii.
Dąbrowski szpital od wie-
lu lat starał się o uzyskanie 
kontraktu na badania PET, 
jednego z  kluczowych ele-
mentów diagnostyki i terapii 
onkologicznej.
– Bardzo się cieszę, że po 
wielu latach starań i zabie-
gów mogę ogłosić tę wia-
domość: pacjenci z Dąbro-
wy Górniczej oraz innych 
gmin Zagłębia nie będą 
już musieli jeździć na ba-
dania PET do placówek na 
Śląsku – podkreśla Marcin 
Bazylak, prezydent Dą-
browy Górniczej i dodaje, 
że to doskonała okazja do 
podziękowań za wsparcie 
parlamentarzystom i  sa-
morządowcom wszystkich 
gmin Zagłębia. Pod apelem 
o  przyznanie ZCO kon-
traktu na PET podpisali się 
również włodarze Będzina, 
Sosnowca, Czeladzi, Sław-

kowa, Siewierza, Wojkowic, 
Bobrownik, Psar i Mierzę-
cic.
– Przyznanie kontraktu spra-
wi, że diagnostyka i leczenie 
pacjentów w naszej placów-
ce będzie przebiegać jeszcze 
sprawniej. To niezwykle 
ważne w  leczeniu onkolo-
gicznym, by chory otrzymał 
szybką i kompleksową pomoc 
w jednym miejscu – zaznacza 
Marzena Kula, p. o. dyrektora 
ZCO.
W ZCO funkcjonują obecnie: 
Oddział Chirurgii Onkolo-
gicznej, Oddział Onkologii 
Klinicznej, Zakład Radiote-
rapii, Poradnia Onkologicz-
na, Gabinet Chirurgii On-
kologicznej oraz pracownia 
diagnostyczna RTG, USG, 
mammograficzna, TK, RM, 
SPECT-CT. Badanie PET 
było jedynym, które w  dą-
browskiej placówce nie było 
refundowane przez NFZ.

PK

Nowoczesny mammograf służy już pacjentom

Krystyna Stępień, przewodnicząca Komisji Ochrony 
Zdrowia i Opieki Społecznej:

Uzyskanie kontraktu na PET nie było 
łatwe i poprzedziło je wiele starań. 
Jako Komisja Ochrony Zdrowia 
i Opieki Społecznej Rady Miejskiej 
w Dąbrowie Górniczej skierowaliśmy 
wiele pism w tej sprawie, m.in. do mi-
nistra zdrowia i premiera. Odbyliśmy też wiele spotkań 
i wizyt, m.in. w Śląskim Oddziale Wojewódzkim Naro-
dowego Funduszu Zdrowia w Katowicach czy w centrali 
NFZ w Warszawie. Cieszę się, że cel w końcu został 
osiągnięty i ta bardzo ważna sprawa ma pomyślny finał. 

Większy oddział ratunkowy w nowym budynku

polegającego m.in. na przeprowadzeniu 
prac budowlanych, wykonaniu instala-
cji i kompleksowej adaptacji przestrzeni, 
w której znajdzie się oddział.
Efekt modernizacji ma być widoczny 
w 2025 r. PK

Nowy mammograf 
pozwoli zbadać rocznie 
ponad 3000 kobiet. 
Warto zaznaczyć, że 
urządzenie wyposażone 
w najnowszej generacji 
detektor cyfrowy pozwala 
dostosować badanie do 
budowy anatomicznej 
piersi kobiety. To skutkuje 
nie tylko większym 
bezpieczeństwem badania, 
ale i zoptymalizowaniem 
dawki promieniowania.
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nasze sprawy
Inwestycje

Warta ponad 274 
mln zł inwestycja 
odmieniła 
Dąbrowę Górniczą. 
Przysłowiową 
wisienką na torcie 
jest dworzec 
kolejowy, którego 
modernizacja właśnie 
się kończy.

– Przez ostatnie kilkadziesiąt 
lat to miejsce nie było powo-
dem do dumy dla dąbrowian 
– mówi Marcin Bazylak, pre-
zydent Dąbrowy Górniczej, 
o dworcu i otoczeniu stacji 
kolejowej w centrum.
– Zmieniliśmy to dzięki 
mojej determinacji i ogrom-
nej pracy moich współpra-
cowników. Przekonaliśmy 
posłów i władze PKP, że to 
ważna inwestycja dla na-
szych mieszkańców. Więk-
szość kosztów pokryliśmy 
z budżetu miasta. Pomogli-
śmy nawet w przebudowie 
torów. Wisienką na torcie 
jest dworzec kolejowy. Moja 
decyzja o wynajmie więk-
szości pomieszczeń przy-
czyniła się do jego remon-
tu. W Dąbrowie Górniczej 
mamy powody do dumy – 
podkreśla Marcin Bazylak.

Z przejazdu pod wiaduktem 
kolejowym, który umożliwia 
sprawny i wygodny przejazd 

i  przejście między dwiema 
częściami miasta, korzysta-
my już od października 2022 
roku.
Wraz z przejazdem pod wiaduk-
tem kolejowym zostały wtedy 
również otwarte: przebudowane 
ulice Kolejowa, Limanowskiego 
w kierunku Konopnickiej, a tak-
że nowa droga do skrzyżowania 
ulic Korzeniec i Robotniczej. Na 
ich styku powstały ronda, któ-
ra upłynnią ruch w kierunku 
parku Zielona, Pogorii III czy 
Łęknic.
Od kwietnia tego roku można 
już natomiast korzystać z nowej 
niemal 2-kilometrowej drogi, 
która połączyła ulicę Sobieskie-
go z ulicą Kościuszki i pozwa-
la ominąć centrum Dąbrowy 
Górniczej. Do dyspozycji 
mieszkańców są też dwa par-
kingi z 375 miejscami postojo-
wymi w centrum przesiadko-
wym przy kolejowej stacji.
Dzięki kończącej się właśnie 
modernizacji dworca miasto 
mogło zlecić wykończenie 
placu przed dworcem. – Plac 
wybrukowaliśmy taką samą 
kostką, jaka na zlecenie PKP 
została ułożona tuż przy sa-
mym budynku – mówi Zbi-
gniew Kubik, naczelnik Wy-
działu Inwestycji Drogowych 
w Urzędzie Miejskim w Dą-
browie Górniczej.
Pracom brukarskim towarzy-
szyły nasadzenia zieleni przed 
dworcem: do lip drobnolist-
nych dołączyły tam teraz jesz-
cze lilaki.

Piotr Purzyński

Mamy powody 
do dumy

Modernizacja dworca rozpoczęła się 
w grudniu 2021 roku. W efekcie obiekt 
odzyskał dawny blask, a w środku 
znalazły się: kasa biletowa, poczekalnia, 
toalety i powierzchnie biurowe, które 
wynajęło miasto. Przeniesie się tam 
Dąbrowski Inkubator Przedsiębiorczości.
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nasze sprawy

 R E K L A M A

Nie wyrzucaj każdego szkła do pojemnika na szkło! Dziwne? Ale prawdziwe. 
Do pojemnika na szkło wyrzucaj tylko szkło opakowaniowe. Szkło innego typu różni się składem

chemicznym i temperaturą topnienia. Nie można go przetopić w piecach przeznaczonych do przerabiania
stłuczki opakowaniowej pochodzącej z selektywnej zbiórki.

Uważaj na
Segregacyjne pułapki

Szkło
opakowaniowe

butelki i słoiki
szklane po
napojach 
i żywności

butelki 
po napojach
alkoholowych

szklane
opakowania 

po kosmetykach

inne 
rodzaje szkła 

szyby okienne,
zbrojone,

samochodowe,
lustra i witraże,
szyby z kabin

prysznicowych 

żarówki

szkło stołowe,
żaroodporne,
kryształowe

ceramika,
doniczki, fajans

i porcelana

Nauka i zabawa

Uniwersytet Dziecięcy zapala do nauki
Czy można złapać swój cień? Na 
co polują pająki i co jedzą? Je-
żeli szukacie miejsca, w którym 
Wasze dziecko w ciekawy spo-
sób pozna świat nauki, to Dą-
browski Uniwersytet Dziecięcy 
będzie strzałem w dziesiątkę. 
Rozpoczęła się rekrutacja.
Dzieci zadają mnóstwo pytań, 
dlatego Uniwersytety Dziecięce 
Akademii WSB stwarzają prze-
strzeń i  okazję, by zadawały 

ich jeszcze więcej. To najlepsza 
droga, by rozbudzać zaintere-
sowanie nauką oraz wskazać 
kierunek atrakcyjnych poszu-
kiwań. Zajęcia dedykowane są 
dzieciom w wieku 6-12 lat.
Podczas „studiów” dzieci 
wezmą udział w  wykładach, 
warsztatach, spotkaniach 
z  teatrem i  muzyką czy też 
w rodzinnych piknikach na-
ukowych. W ciekawy sposób 

poszerzą swoją wiedzę, od-
kryją nowe pasje, nauczą się 
szukania odpowiedzi i źródeł 
prawdziwej wiedzy. Do wybo-
ru są dwa pakiety: Odkrywca 
i Tropiciel.
Uniwersytety Dziecięce Akade-
mii WSB to także spotkania dla 
rodziców. W ramach Akademii 
Świadomego Rodzica poruszane 
są problemy, tematy dotyczące 
rozwoju dziecka. To świetna 

okazja do skorzystania z wiedzy 
i doświadczenia psychologów, 
pedagogów czy lekarzy.
Dąbrowski Uniwersytet Dzie-
cięcy rozpoczął rekrutację na 
rok 2023/2024. Można to zrobić 
online na stronie Akdemii WSB.
Liczba miejsc jest ograniczo-
na, a  o  przyjęciu do grupy 
studentów decyduje kolejność 
rejestracji i wnoszenia opłat. 

MŁ
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puls miasta
Komunikacja

Trzeba powstrzymać plany budowy 
torów kolejowych, które poprzecinałyby 
miasto, doprowadziły do wysiedleń 
i spowodowały straty przyrodnicze. 
Tak można podsumować głosy, które 
padły podczas spotkania poświęconego 
inwestycjom związanym z Centralnym 
Portem Komunikacyjnym.
14 września w Dąbrowie Gór-
niczej odbyło się posiedzenie 
komisji Sejmiku Śląskiego, 
która zajmuje się m.in. skut-
kami, które dotkną gminy przy 
okazji inwestycji w Centralny 
Port Komunikacyjny.
Projekt Centralnego Portu Ko-
munikacyjnego zakłada budo-
wę lotniska pomiędzy Łodzią 
a Warszawą (w okolicy Barano-
wa), a także nowych dróg i to-
rów, które mają skomunikować 
je z pozostałymi częściami kraju.
Planowane nowe linie kolejowe 
w wielu miejscowościach prze-
biegają przez tereny mieszkalne. 
W Dąbrowie Górniczej tory mia-
łyby biec przez środek Błędowa 
i Kuźniczki Nowej. Ich realiza-
cja wiązałaby się z wyburzeniem 
dziesiątek domów i dewastacją 
przyrody. Podobnie jest w rejo-
nie Redenu i Staszica, gdzie nowa 
linia kolejowa została nakreślona 
wzdłuż plant przy ul. Poniatow-
skiego (przy targowisku miej-
skim), dalej plantami wzdłuż ul. 
Korczaka do ul. Wojska Polskie-
go i przecinając DK94 oraz ul. 
Staszica w stronę Sosnowca.

Plany zaprezentowano na po-
czątku 2020 r., co spotkało się 
ze sprzeciwem dąbrowian. 7 
tys. mieszkańców podpisało 
się wtedy pod protestem w tej 
sprawie.

Pomysł oparty na 
starych koncepcjach 
z 1960 roku
– W związku z planowaną bu-
dową linii 170, która ma biec 

do Ostrawy, przedstawiono 
jej 11 wariantów. Zrobiono to, 
żeby skłócić gminy, żeby każdy 
chciał przerzucać ją do sąsiada. 
Na szczęście to się nie udało 
i  działamy razem. Linia 170 
ma być zbliżona do istniejącej 
linii E65, a  różnica w  czasie 
przejazdu na trasie z  Kato-
wic do Ostrawy ma wynieść 
ok. 10-15 minut. Czy warto to 
robić? Czy warto budować ją 
na krzywdzie ludzkiej, za cenę 
wyburzeń domów, przymuso-
wych wyprowadzek? – pytał 
Grzegorz Wolnik, radny wo-
jewódzki.
Damian Rutkowski, wicepre-
zydent miasta, przypomniał, 
że przebieg oparto na starych 
koncepcjach z 1960 r., które zu-
pełnie nie przystają do obecnej 
sytuacji.
– Planowanie odbywa się bez 
żadnych konsultacji, jest nie-

zgodne ze strategią rozwo-
ju miasta czy miejscowymi 
planami zagospodarowania 
przestrzennego. Torowiska 
kolidowałyby z miejskimi in-
westycjami, także z tymi, jak 
np. zmodernizowana DK 94, 
które zostały dofinansowane 
przez Unię Europejską – przy-
pomniał wiceprezydent.

Miasto ma 
konstruktywną 
kontrpropozycję
– Alternatywą jest projekt 
zgłoszony przez Górnoślą-
sko-Zagłębiowską Metropo-
lię do programu Kolej Plus. 
To rozwiązanie sensowne, 
logiczne, zgodne z potrzeba-
mi mieszkańców. Zakłada po-
łączenie Dąbrowy Górniczej 
z  linią 162, która biegnie do 
Małopolski. Realizacja, bez 

wyburzeń i rujnowania ma-
jątków, pozwoliłaby na dojazd 
z  miasta do Krakowa w  30 
minut – opowiadał Damian 
Rutkowski.
– W 2020 r. dąbrowianie zgło-
sili 7 tys. uwag i zastrzeżeń. 
Nie ustosunkowano się do 
nich, nie skorygowano prze-
biegu linii. Nie jesteśmy ha-
mulcowymi rozwoju, ale on 
nie może być w takim kształ-
cie. Nie może być zgody na 
niszczenie przyrody, domów 
i dorobku mieszkańców, firm 
– apelowała Krystyna Stępień, 
radna miejska z  Dąbrowy 
Górniczej.
Działać w  tej sprawie trzeba 
zdecydowanie, o czym mówili 
przedstawiciele innych miast.
– Zachęcam i namawiam do 
protestów. Działania w  tej 
nierównej walce trzeba pro-
wadzić dwutorowo, muszą 

Nie można budować torów do CPK na ludzkiej krzywdzie

Damian Rutkowski,  
wiceprezydent Dąbrowy Górniczej

– Realizacje nowych linii będą ozna-
czać wyburzenia, zniszczenie miejsc 

cennych przyrodniczo i poszatkowa-
nie dzielnic. Tory miałyby przejść przez 

domy, wysoką zabudowę, planty. Linie ko-
lejowe weszłyby w otulinę Parku Krajobrazowego Orlich 
Gniazd. Zrujnowałyby biznesy, cały układ przestrzenny.

Wojciech Saługa,  
poseł Koalicji Obywatelskiej

– Do głównych założeń naszego pro-
gramu wpisaliśmy kwestię CPK. Zwe-

ryfikujemy ten projekt, zatrzymamy 
bandyckie wywłaszczenia i  naprawimy 

krzywdy już wywłaszczonym. Ta inwestycja 
jest prowadzona na krzywdzie ludzkiej, na niszczeniu życia 
i trzymaniu ludzi w niepewności. Trzeba też jasno powie-
dzieć mieszkańcom: ta kolej nie jest dla was. Te pociągi tylko 
tu przemkną bez zatrzymywania. Będą jeździć z Ostrawy, 
z Wrocławia do Baranowa, z lotniska na lotnisko, a nie z Dą-
browy do Katowic czy Krakowa.
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Nie można budować torów do CPK na ludzkiej krzywdzie

to robić samorządy i miesz-
kańcy. Ten projekt jest nie-
uzasadniony ekonomicznie 
i  społecznie – stwierdziła 
Ewa Chmielorz, radna miej-
ska z Mikołowa.
– To projekt czysto politycz-
ny. Nie ma podstaw gospo-
darczych, nie przedstawiono 
wyliczeń, że przyniesie war-
tość dodaną. Są pilniejsze 
potrzeby, na które nie ma 
środków – np.  służba zdro-
wia, oświata. Społeczeństwo 
potrzebuje modernizacji ko-
lei i  likwidacji wykluczenia 
komunikacyjnego – dodawał 
Tomasz Orłowski, mikołow-
ski działacz społeczny.
Dodał, że w gminach dotknię-
tych planami CPK, potrzebna 
jest grupa inicjatywna, która 
będzie jądrem protestu. Sprze-
ciw musi być zorganizowany 
i zmasowany, bo to najlepszy 
sposób walki.

Megalomańskie 
pomysły
– Możemy tę walkę wygrać. 
Kolej Dużych Prędkości i CPK 
to megalomańskie pomysły. 
Jesteśmy przeciw tej nietra-
fionej inwestycji. Mieszkańcy 
nie potrzebują szybkiej kolei, 
ale tego, żeby szybko dostać się 
do pracy, szkoły czy na targ – 
stwierdził Wiesław Janiszew-
ski, burmistrz Czerwionki-
-Leszczyn.
Inwestycja CPK przekłada się 
bezpośrednio na życie wielu 
mieszkańców, którzy mogą 
przez nią poważnie ucierpieć.
–  Zagrożenie dotyczy mnie 
w dwóch miejscach. Przy jed-
nej planowanej linii jest moja 
firma, a przy drugiej dom. Moi 
pracownicy, sąsiedzi, rodzina 
jesteśmy na „nie” – powiedzia-
ła Daria Wróblewska.
–  Jeżeli dojdzie do realizacji 

inwestycji, zniszczone zosta-
ną tereny wyjątkowe – Pusty-
nia Błędowska, lasy, miejsca 
spędzania przez mieszkań-
ców wolnego czasu. Ucierpią 
zwierzęta – bobry, sarny, ło-
sie, których tam nie brakuje. 
Ludzie stracą dorobek życia. 
Wiele osób zarzynało się, żeby 
kupić upatrzone mieszkanie, 
a teraz to może przepaść. To 
także wielki stres, związany 
z koniecznością wyprowadz-
ki. Za kogo nas mają? Musi-
my mówić „nie”! – apelowała 
Edyta Maj.
Dąbrowianie mówią, że reali-
zacja kolejowych zamierzeń 
wywróciłaby ich życie do góry 
nogami.
– Błędów to atrakcyjne miej-
sce do życia. Przez planowaną 
inwestycję mieszkańcy żyją 
w  niepewności i  niepokoju. 
Obawiają się wyburzeń czy 
tego, że obok ich zabudowań 
powstaną tory. Musi wyjść 

od nas jasny sygnał, że tak 
nie można – powiedział Ka-
zimierz Woźniczka.
– To, o czym tu się mówi, nie-
stety trąci naiwnością. Zdrowie, 
ekologia, protesty nie są ważne 
dla tej ekipy. Jedyna szansa, żeby 
to powstrzymać nadarzy się 15 
października – podsumowała 
Małgorzata Lisiak.

Presja społeczna ma 
sens
Działania mające ograniczyć 
negatywne skutki inwestycji 
podejmują parlamentarzyści.
– Senat próbował powstrzy-
mać liberalizację ustawy śro-
dowiskowej, która ułatwia 
prowadzenie takich inwestycji. 
Niestety, nowelizacja przeszła 
w  Sejmie. Cisną ten projekt 
bez zahamowań. Jednak presja 
społeczna ma sens. Pokazuje 
to przykład m.in. Mikołowa, 
gdzie protesty przynoszą efek-
ty. Ważne, że w Dąbrowie jest 

wsparcie samorządu, który 
interesuje się tym tematem. 
Niestety, nie wszędzie tak 
jest i np. w Ogrodzieńcu bur-
mistrz nie jest zainteresowa-
na wsparciem mieszkańców. 
Musimy mówić jednym gło-
sem, żeby postawić tamę tym 
planom – opowiadała senator 
Beata Małecka-Libera.
Samorządowcy zadeklarowali 
swoje dalsze wsparcie dla dzia-
łań, które uchronią mieszkań-
ców przed chybionymi pomy-
słami.
–  Stoimy po stronie miesz-
kańców. Jeśli jest potrzeba, 
będziemy wspierać społecz-
ności lokalne. Też chcemy po-
znać konkrety związane z tą 
inwestycją, ale nie dostajemy 
informacji, nie otrzymujemy 
żadnych dokumentów – po-
wiedział Krzysztof Klimosz, 
członek zarządu województwa 
śląskiego.
Prace przy CPK odbywają się 
nie tylko poza wiedzą miesz-
kańców, ale również z pomi-
nięciem urzędów. Spółka nie 
dzieli się swoimi planami 
i często działa metodą faktów 
dokonanych.
–  Chociaż sami nie mamy 
świeżych informacji i opiera-
my się na szczątkowych da-
nych sprzed kilku lat, jesteśmy 
gotowi do kolejnych spotkań 
z mieszkańcami, do wspiera-
nia ich działań – podsumował 
wiceprezydent Rutkowski.

Przemysław Kędzior

Katarzyna Stachowicz, radna 
Koalicji Obywatelskiej w sejmiku

– W 2020 r. uczestniczyłam w spotka-
niach z mieszkańcami, dotyczących 

planowanych linii kolejowych 111 i 113, 
które mają przebiec przez tereny zielone, 

obszary Natura 2000, Pustynię Błędowską czy 
centrum miasta. Później, jako radni, chcieliśmy doprowadzić 
do „okrągłego stołu” ze spółką Centralny Port Komunika-
cyjny. Niestety, minister Marcin Horała odmówił, nie był też 
zainteresowany spotkaniami z nami.
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Koncepcja przebiegu torów do CPK przez część Dąbrowy Górniczej
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reklama

W imieniu firmy DSS Recykling chciałbym w niniejszym oświadczeniu przekazać
Państwu informacje o koniecznych decyzjach, jakie muszę podjąć w obliczu
bezpodstawnych, niemerytorycznych ataków na moją firmę, prowadzonych
przez przedstawicieli Stowarzyszenia Samorządne Strzemieszyce z jego
prezesem i radnym dzielnicy na czele.
DSS Recykling od wielu lat zajmuje się przetwarzaniem stłuczki szklanej  w suro-
wiec nadający się do ponownego wykorzystania. Produkty ze szkła w 100%
nadają się do ponownego przetworzenia, a każda butelka poddana recykli-
ngowi pozwala zaoszczędzić energię potrzebną do zasilania 100-watowej
żarówki przez 4 godz.
Użycie stłuczki w hucie szkła pozwala także na istotne zmniejszenie energo-
chłonności produkcji i dalsze zredukowanie emisji CO2 oraz innych zanieczy-
szczeń powietrza. Korzystamy z najnowszych, proekologicznych technologii,
nieszkodliwych dla środowiska i mieszkańców Strzemieszyc. Potwierdzają to
liczne certyfikaty oraz wyniki kontroli uprawnionych organów państwowych. 

DSS Recykling, jako odpowiedzialna firma, prowadzi otwarty
dialog z mieszkańcami. Pomagamy lokalnej społeczności poprzez
wsparcie finansowe strzemieszyckich sportowców, dzieci 
i młodzieży oraz poprzez bezpośrednie zaangażowanie osób
zatrudnionych w naszej firmie.

Braliśmy udział w sprzątaniu Wywierzysk, sadzeniu ogrodu przy stadionie 
w Strzemieszycach, budowie placu zabaw w Szkole Podstawowej nr 5, wsparciu
dla „naszych” siatkarek i koszykarzy z MKS-u, współfinansowaniu Półmaratonu
Dąbrowskiego, współpracy z szkołami w dzielnicy, pomagaliśmy w organizacji
koncertów świątecznych Stowarzyszenia Przyjaciół Strzemieszyc, wspieraliśmy
stowarzyszenie Krokus, akcję charytatywną Graj i Pomagaj, wspieraliśmy
Stowarzyszenia Promocji Dzielnicy Strzemieszyce, współpracujemy z Kołem
Gospodyń ze Strzemieszyc, z Klubem Karate Ronin, z Parafią Najświętszego Serca
Pana Jezusa w Strzemieszycach, ze Stowarzyszeniem Budzimy Strzemieszyce,
z Klubem Błękitni Sarnów, z Miejską Biblioteką Publiczną w naszej dzielnicy,
włączamy się w akcje charytatywne w ramach WOŚP, w czasie pandemii
zapewnialiśmy wsparcie finansowe Zagłębiowskiego Centrum Onkologii, akcję
maseczkomat, wspieraliśmy imprezy takie, jak Strzemieszycki Marszobieg,
Business MeetUp, Festyn „Mama, tata i ja”, Letni Festyn „Piłkarska Dąbrowa”
i inne... 

Na rzecz wspierania naszej „najmniejszej ojczyzny” przeznaczamy setki
tysięcy złotych rocznie. Do tego dochodzi objęcie przeze mnie, po 11. latach
współpracy, stanowiska Prezesa KS Unia Dąbrowa Górnicza.
Robimy to wszystko, bo tu mieszkamy, pracujemy i żyjemy. Nasze działania
i postawa została wysoko oceniona i wyróżniona przyznaniem zaszczytnego
tytułu Mecenasa Dąbrowskiej Kultury, z czego jestem ogromnie dumny.
Wszystkie te działania były możliwe także dzięki stworzeniu przyjaznych
warunków do prowadzenia biznesu na terenie miasta Dąbrowa Górnicza.
Nasz zakład zatrudnia ponad 80 osób, tylko w 2022 roku odprowadziliśmy 
do budżetu Państwa i miasta 9,2 miliona zł podatków.

DLA PRZYPOMNIENIA INFORMACJA O NIEKTÓRYCH 
WSPÓLNYCH DZIAŁANIACH.

Tym bardziej dziwią nas działania Stowarzyszenia Samorządne Strzemieszyce,
utrudniające rozwój naszej firmy, poprzez wykorzystywanie statusu strony 
w postępowaniach administracyjnych i sądowych tylko po to, aby wykazać się
pozorną aktywnością na rzecz lokalnej społeczności i uzyskać poparcie 
w kolejnych wyborach do Rady Miasta. Każda inicjatywa biznesowa DSS
Recykling jest oprotestowana, powiadamiane są różne organy kontrolne, co
skutkuje opóźnieniami w realizacji planów i utrudnia rozwój firmy. 

Działania Stowarzyszenia Samorządne Strzemieszyce powodują, iż zmuszony
jestem podjąć kilka trudnych decyzji, wynikających z ograniczeń finansowych
związanych z brakiem możliwości rozwoju DSS Recykling w Dąbrowie Górniczej.
Rezygnuję z funkcji Prezesa Klubu Sportowego Unia Dąbrowa Górnicza.
Zmuszony jestem ograniczyć wsparcie finansowe dla Klubu oraz wydatki
na działalność charytatywną i filantropijną. Jest mi z tego powodu
niezmiernie przykro, bo w naszych młodzikach z Akademii Unii Dąbrowa
Górnicza widzę wielki potencjał – a to już jest około setka dzieci.  To niezwykle
trudna decyzja – konieczna, by firma DSS Recykling mogła przetrwać,
zachować miejsca pracy i móc z Wami być w przyszłości.

Z sąsiedzkim pozdrowieniem 
Rafał Pękala
Prezes DSS Recykling

Wyniki tych kontroli są dla DSS Recykling pozytywne.

Jesteśmy przejrzyściJesteśmy przejrzyści
jakjakszkłoszkło

www.dss-recykling.pl
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Klasycy i neoklasycy
Wystarczyły zaledwie 3 miesiące wprawnej belferskiej obserwacji Mi-
chała Spisaka przez „Mademoiselle” – Nadię Boulanger, legendarną pe-
dagog szlifującą warsztat kompozytorski ponad 1000 artystów z całego 
świata, by już naówczas świeżo upieczonemu absolwentowi katowickie-
go Konserwatorium Muzycznego wystawiła opinię, która stała się pro-
roctwem jego późniejszych sukcesów: Jest on prawdziwym muzykiem, 
poprzez talent i nabyte zdolności artystą we wszystkich dziedzinach 
i bardzo pracowitym człowiekiem. (…) Jestem całkowicie pewna, w taki 
sposób jak można to przewidywać, że przyszłe sukcesy potwierdzą 
pokładane w nim zaufanie i uważam, że Michał Spisak dawał i będzie 
dawał jeszcze liczne dowody swego wyjątkowego talentu*.
Urodzony w Dąbrowie Gór-
niczej, w robotniczej rodzi-
nie, naznaczony piętnem ka-
lectwa, zmarł w wieku 51 lat 
w Paryżu jako wybitny polski 
kompozytor, autorytet i przy-
jaciel największych polskich 
twórców muzyki współcze-
snej kilku pokoleń. Jego ży-
ciorys jest dowodem na to, że 
warto iść za pasją i po prostu, 
mimo przeciwności, być ko-
walem swojego losu.
Był wierny stylowi neoklasy-
cyzmu. Krytykowany przez 
miłośników awangardy, za 
życia i po śmierci był cenio-
ny za umiejętnosć budowa-
nia klarownych i pełnych ra-
dosnej energii muzycznych 
kompozycji.
Już trzeci raz Pałac Kultury 
Zagłębia wraz z Miastem Dą-
browa Górnicza i Akademią 
Muzyczną im. Karola Szy-
manowskiego w Katowicach 
organizują Międzynarodowy 
Festiwal Muzyczny im. Mi-
chała Spisaka.
Tegoroczny festiwal zo-
stał wzbogacony o  podty-
tuł „Klasycy i  neoklasycy”. 
Przyglądamy się pełnemu 
niesamowitych historii ży-
ciu i  twórczości genialnych, 
ekstrawaganckich wiedeń-
czyków – Mozarta, Haydna 
i Beethovena – oraz artystów 
nurtu neoklasycznego.
Festiwal rozpoczęliśmy wie-
czorem muzyczno-literac-
kim „Na urodziny Micha-
ła Spisaka” (14.09), gdzie 
o  stronę muzyczną zadbał 
Sonos Kwartet, a  opowieść 
o  muzycznych legendach 

przedstawił Adam Worono-
wicz. Kwintet Dęty Blaszany 
NOSPR (21.09) oczarował 
publiczność kompozycjami 
w opracowaniu na skład dęty 
blaszany i fortepian. Dąbrow-
scy pianiści Dombrova Piano 
Duo wraz z Jarosławem Cybą 
(liderem kabaretu DNO) oraz 
trębaczem NOSPR Piotrem 
Nowakiem (28.09) rozluźnili 
słuchaczom krawaty, bawiąc 
niekonwencjonalnym kon-
certem familijnym.
Przed nami wieczór z cyklu 
Scena/anecS (5.10), gdzie 
wraz z publicznością na sce-
nie Sali Teatralnej zasiądzie 
znakomity kompozytor i pia-

nista Krzysztof Herdzin, by 
przybliżyć arkana stylu kla-
sycznego i neoklasycznego.
13 października rozpocznie 
się 14. Międzynarodowy Kon-
kurs Muzyczny w specjalno-
ściach: trąbka, róg, puzon dla 
młodych artystów do 30. roku 
życia. W Koncercie Inaugu-
racyjnym (13.10) usłyszymy 
świetnych artystów – profe-
sorów Akademii Muzycznej 
im. Karola Szymanowskiego 
w Katowicach: Magdalenę Li-
sak (fortepian) oraz maestro 
Mirosława Jacka Błaszczyka, 
który poprowadzi Akade-
micką Orkiestrę Symfonicz-
ną w Koncercie na fortepian 

Michała Spisaka, Wariacjach 
Lutosławskiego oraz legendar-
nej V Symfonii Beethovena.
Trzyetapowe zmagania kon-
kursowe uczestników z całe-
go świata oceniać będzie mię-
dzynarodowe jury. Kunszt 
artystyczny mistrzów podzi-
wiać będziemy w koncercie 
„Moc blachy” (14.10).
W  I  i  II etapie konkursu 
uczestnikom akompanio-
wać będą artyści i  pedago-
dzy związani z  katowicką 
Akademią Muzyczną (Anna 
Czaicka-Jaklewicz, Adam 
Greń, Dagmara Niedziela) 
oraz gościnni pianiści z kraju 
i zagranicy.

W  III etapie – Koncertach 
Finałowych (19–21.10) oraz 
Koncercie Laureatów (22.10), 
finaliści i laureaci zaprezen-
tują się w roli solistów z Or-
kiestrą Symfoniczną Fil-
harmonii Zabrzańskiej pod 
batutą maestro Sławomira 
Chrzanowskiego.
Dąbrowski festiwal to nie tyl-
ko znakomita lekcja muzyki, 
lecz możliwość obserwacji 
nieprzeciętnych osobowo-
ści artystycznych, których 
życie i  twórczość zadziwiają 
współczesnych mimo upły-
wu dekad, jak i  współcze-
snych – prezentujących swo-
ją maestrię na scenie. Przede 
wszystkim jednak to festiwal, 
dla których estrada pałacu 
stanie się pierwszym miej-
scem artystycznego triumfu.
Konkurs muzyczny, liczne 
koncerty, wystawy – bogaty 
program festiwalu dostępny 
jest na pałacowej stronie ni-
niejszego Przeglądu Dąbrow-
skiego, stronie spisakfestiwal. 
palac.art.pl oraz palac.art.pl.
By to święto muzyki mogło 
się odbywać, niezbędne jest 
wsparcie mecenasów, spon-
sorów i  partnerów. Wraz 
z nimi zapraszamy Państwa 
do wejścia do świata dale-
kiego od ulicznego zgiełku 
i zagmatwanej codzienności.
Dla zdrowia i ku radości.
A kto nie słucha, ten trąba.

Agnieszka Młynarczyk

*Wg rękopiśmiennego odpisu 
M. Spisaka z wpisaną datą 
po polsku: 25 stycznia 1938. 
Archiwum AM w Katowicach), tłum. 
Aleksandra Zyska.

#DziejesięwDG

Adam Woronowicz, Sonos Kwartet
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nasza historia
Mauzoleum w Michniowie

UCZCILI 
PAMIĘĆ 
OFIAR
23 września 2023 roku delegacja mieszkańców 
Dąbrowy Górniczej, Strzemieszyc, Ząbkowic 
i Gołonoga udała się do Mauzoleum Martyro-
logii Wsi Polskich w Michniowie koło Kielc.
Dokonali tam odsłonięcia ta-
bliczki pamiątkowej poświęco-
nej pacyfikacjom niemieckim 
dokonanym podczas II wojny 
światowej w  Ząbkowicach, 
Strzemieszycach i  Gołonogu, 
które w tym czasie były wsiami 
zlokalizowanymi w  powiecie 
będzińskim. Organizatorem 
wycieczki było Towarzystwo 
Przyjaciół Dąbrowy Górniczej, 
Muzeum Miejskie Sztygarka 
oraz Tomasz Byjos. Wycieczkę 
poprowadził Arkadiusz Rybak, 
dyrektor Muzeum Miejskiego 
„Sztygarka”.
Inicjatywa upamiętnienia daw-
nych wsi, a  obecnie dzielnic 
Dąbrowy Górniczej powstała 
w związku z 80. rocznicą likwi-
dacji partyzanckiego oddziału 
AK Ordona. Ta grupa została 
rozbita 7 września 1943 roku 
w lesie pomiędzy Strzemieszy-
cami a  Sławkowem. Zginęło 
wówczas 18 partyzantów oraz 
6 osób cywilnych.

Inne tragiczne wydarzenia upa-
miętnione w Michniowie to eg-
zekucja tzw. 7 szewców w Goło-
nogu, którzy zostali rozstrzelani 
19 listopada 1944 roku. Mężczyź-
ni byli czeladnikami w zakładzie 
szewskim, a zginęli w odwecie za 
napad na ten zakład, jaki doko-
nali partyzanci Armii Ludowej.
Ząbkowice stały się areną tra-
gicznych wydarzeń tuż przed 
samym wyzwoleniem. 4 stycznia 
1945 roku rozstrzelano tam 16 
mieszkańców w odpowiedzi na 
zabicie niemieckiego żandarma.
Mauzoleum w Michniowe do-
kumentuje pacyfikacje polskich 
wsi podczas II wojny światowej. 
Dzięki współpracy międzymu-
zealnej do zbiorów Mauzoleum 
trafiły materiały poświęcone 
dąbrowskim dzielnicom. Każdy 
zwiedzający to miejsce pamięci 
będzie mógł zobaczyć pamiątko-
wy krzyż z tabliczką odsłoniętą 
przez potomków ofiar II wojny 
światowej. Arkadiusz Rybak

Katastrofa w kopalni Reden wydarzyła się 100 lat temu
Do zapłonu trujących ga-
zów w chodnikach kopalni 
Reden w Dąbrowie Gór-
niczej doszło 20 września 
1923 r.
O godz. 16.30 jeden z górni-
ków wystrzelił przy pomocy 
miedziankitu dwa otwory 
strzałowe, z  których zaczął 
wydobywać się dym. Podczas 
gaszenia pożaru nastąpił wy-
buch gazów. 21 września roz-
poczęła się akcja ratownicza, 

która ostatecznie zakończyła 
się wydobyciem ciał 39 gór-
ników.
Sto lat po tych wydarzeniach 
Muzeum Miejskie „Sztygar-
ka” zwraca się z prośbą do 
mieszkańców, potomków 
zmarłych, o  przekazywa-
nie do zbiorów muzealnych 
związanych z nimi pamiątek 
w  celu utrwalenia pamięci 
o tym tragicznym wydarze-
niu.

Mateusz Siembab

Na liście zmarłych znaleźli się: Jan Banasik (44 lata), Franciszek Baran (24 lata), Franciszek 
Baran (40 lat), Stanisław Bednarczyk (26 lat), Karol Czernik (41 lat), Jan Domagała (34 
lata), Bronisław Duś (37 lat), Franciszek Gajda (30 lat), Michał Gajos (35 lat), Jakub Gocół 
(36 lat), Aleksander Grudzień (38 lat), Bolesław Gutmański (17 lat), Adam Jabłoński (34 
lata), Władysław Januszek (23 lata), Marceli Kalaga (24 lata), Michał Kania (41 lat), Antoni 
Krupa (44 lata), Antoni Kuzior (43 lata), Roman Łata (34 lata), Jan Małek (43 lata), Ka-
zimierz Marzec (32 lata), Michał Mszyca (34 lata), Stanisław Niesłój (31 lat), Piotr Olejek 
(37 lat), Stanisław Palimąka (20 lat), Jan Pawłowski (18 lat), Marian Piątek (40 lat), Józef 
Piotrowski (34 lata), Adam Pronobis (29 lat), Józef Sobieraj (45 lat), Andrzej Sobociński 
(34 lata), Kacper Supernak (44 lata), Piotr Syposz (37 lat), Ignacy Szymanek (38 lat), An-
drzej Widłak (39 lat), Antoni Wielgus (31 lat), Bronisław Wojciechowski (16 lat), Andrzej 
Zawadzki (34 lata), Wawrzyniec Zbrożek (41 lat).
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kultura/biblioteka
Literatura łączy 

Książka w głównej roli
Trzydzieści siedem zdjęć, na których uwieczniono znane osoby czytające 
książki. Specjalna kolekcja, nazwana „Kulisami literatury”, to pomysł 
Miejskiej Biblioteki Publicznej w Dąbrowie Górniczej na promocję czy-
telnictwa. Wystawa dostępna jest online.
Różnorodne osobowości, 
profesje, charaktery. Rozma-
ite tytuły i tematyka książek. 
Patrząc na te zdjęcia, widz ma 
poczuć, że czytanie nie tylko 
odgrywa ważną rolę w naszym 
życiu, ale daje również satys-
fakcję.

Czytanie jest 
przyjemne
Zdjęcia autorstwa Magdale-
ny Dziedzic i  Pawła Grada 
wykonane zostały w różnych 
miejscach i sceneriach. Boha-
terowie są rozparci w  fotelu, 
wygodnie usadowieni na so-
fie, ale również widzimy ich 
w plenerze, na parkowej ławce, 
w ogrodzie wśród kwiatów czy 
w hamaku.
– Zależało nam na stworzeniu 
komfortowych warunków, 
by podkreślić fakt, iż czyta-
nie należy do jednej z  naj-
przyjemniejszych czynności 
– wyjaśniają przedstawiciele 
biblioteki.
Ideą projektu dąbrowskiej bi-
blioteki było stworzenie niepo-
wtarzalnej kolekcji trzydziestu 
siedmiu fotografii. Składają się 
na nią zdjęcia portretowe ludzi 
związanych z życiem kultural-

nym Zagłębia Dąbrowskiego, 
ale też polityków, przedsta-
wicieli środowiska bizneso-
wego, sportowców czy samo-
rządowców. W tym gronie nie 
mogło oczywiście zabraknąć 
pisarzy. Spoiwem łączącym 
wszystkich bohaterów jest 
pasja do literatury. Na zdję-
ciach prezentują ulubioną 
albo szczególnie ważną dla 
siebie książkę.

Komfort przed 
aparatem
– Przygotowania do sesji roz-
poczęliśmy w połowie kwiet-
nia. Podczas realizacji trzeba 
było uwzględnić obowiązki 
zawodowe wszystkich osób, 
dopasować do nich terminy 
sesji. Na szczęście wszystko 
poszło sprawnie. Wiadomo, 
że nie każdy czuje się pewnie 
przed obiektywem. Dlatego 
dbaliśmy o to, żeby każdemu 
zapewnić swobodę i komfort. 
Rozmawialiśmy o  tym, jak 
mają wyglądać zdjęcia, gdzie 
je wykonać. Ważną kwestią 
był wybór lokalizacji, w której 
fotografowani dobrze się czują 
– mówi Magdalena Dziedzic.
Sportretowanie i uwiecznienie 

kilku postaci miało dodatkowy 
poziom trudności.
– Swoistym wyzwaniem było 
wykonanie zdjęć Bronisława 
Komorowskiego, Tomasza 
Grodzkiego, Adama Michnika 
i Ryszarda Kalisza. Przyjecha-
li tu w innym celu, na debatę, 
a  nie specjalnie na sesję. Na 
zrobienie zdjęć mieliśmy tyl-
ko chwilę i naprawdę do koń-
ca nie wiedzieliśmy, czy to się 
uda – wspomina Magdalena 
Dziedzic.

Różnorodność 
postaci
Bohaterowie wystawy pogru-
powani są w sześciu katego-
riach. „Literatura” to Anna 
Cieplak, Grzegorz Piątek, Jo-
anna Bator, Marcin Szymań-
ski, Paulina Wróbel, Tomasz 
Kostro, Tomasz Kowalski 
i Zbigniew Rokita.
„Kultura i sztuka” to: Anna Haj-
duk-Rynkowicz, Dariusz Ziółek, 
Maciej Regulski, Piotr Brzychcy 
i Wojciech Cugowski. „Dona-
torzy”: Grzegorz Szymański, 
Mateusz Orkisz, Takeyuki Ishii 
i Byoung Chul Park.
Kategorię „Edukacja” re-
prezentują: Ewa Zawadzka, 

dr hab. Michał Kaczmarczyk, 
Jacek Rykała i Zbigniew Bia-
łas. „Sport” to: Cezary Podra-
za, Oskar Rzekanowski, Kaja 
Delewska, Karolina Churas, 
Kinga Pluta, Krystyna Strasz 
i Zbigniew Myga. „Polityka”: 

Barbara Dolniak, Beata Ma-
łecka-Libera, Tomasz Grodz-
ki, Bronisław Komorowski, 
Ryszard Kalisz, Marcin Ba-
zylak, Adam Michnik i Rafał 
Adamczyk.

Proust, Prus czy 
Tokarczuk?
Kto ceni Prousta, a dla kogo 
ważny jest Prus? Kto za-
czytuje się w  narodowym 
wieszczu, a  kto woli prozę 
noblistki? Komu do gustu 
przypadają biografie, a dla 
kogo ciekawsza jest litera-
tura faktu, powieść fantasy 
albo pozycje światowej kla-
syki? Żeby poznać odpowie-
dzi na te pytania, warto zo-
baczyć wystawę. To może być 
również dobra okazja, żeby 
znaleźć inspirację, po jaką 
pozycję sięgnąć.

Przemysław Kędzior

Wystawa „Kulisy litera-
tury” oficjalną premierę 
miała 1 września na tere-
nie Fabryki Pełnej Życia. 
Okazja była szczególna, 
bo tego dnia w Dąbrowie 
Górniczej gościł Festiwal 
Miedzianka Po Drodze, 
którego dąbrowska 
książnica była współor-
ganizatorem. Wirtualną 
wersję ekspozycji można 
oglądać na stronie ht-
tps://biblioteka-dg.pl/
kulisy-literatury/

„Narodowe Czytanie”

Czytanie wśród drzew
Pojedynek na interpretacje powieści, czytanie m.in. po japońsku i koreańsku w oto-
czeniu przyrody. Tegoroczna odsłona „Narodowego Czytania” w Dąbrowie Górniczej 
była ciekawym przykładem, jak nietuzinkowo potraktować literacką klasykę.

W tym roku lekturą było „Nad 
Niemnem”, najbardziej znana 
powieść Elizy Orzeszkowej. 
Dzieło, napisane u  schyłku 
XIX  w., weszło na stałe do 
kanonu literatury polskiej. 
W mieście, przy okazji akcji 
propagującej czytelnictwo, 
powieść zyskała azjatyc-
ki sznyt. Siedząc wygodnie 

w fotelach ustawionych nad 
brzegiem stawu w  parku 
Zielona, w swoich ojczystych 
językach fragmenty „Nad 
Niemnem” przeczytali Ta-
keyuki Ishii i Byoung Chul 
Park. Pierwszy z nich to pre-
zes japońskiego koncernu 
Ngk Ceramics Polska, drugi 
stoi na czele koreańskiego 

SK hi-tech battery materials 
Poland. Zakłady produkcyjne 
obu firm działają w Dąbrowie 
Górniczej. 
Jak brzmi powieść dopra-
wiona nutą egzotyki, można 
sprawdzić na kanale dąbrow-
skiej książnicy w  serwisie 
YouTube.

PK
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Fabryka Pełna Pisarzy
Pierwszego dnia września w Dąbrowie 
Górniczej zagościła „Miedzianka Po 
Drodze”, czyli wędrowny festiwal 
literacki pod wodzą Filipa Springera 
i Mariusza Szczygła. Przestrzeń Fabryki 
Pełnej Życia wypełniła się literaturą 
i czytelnikami.
Wszystko rozpoczęło się wcze-
snym rankiem od spaceru po 
tzw. czwartej przyrodzie ze Sta-
nisławem Łubieńskim. Space-
rowicze poznali tajemnice Po-
gorii 2. Potem przestrzeń jednej 
z fabrycznych hal przemieniła 
się w studio telewizji śniadanio-
wej, gdzie z widzami przywitali 
się Sylwia Chutnik, Weronika 
Wawrzkowicz, Michał Nogaś 
i Michał Kempa. A w piękne, 
słoneczne popołudnie prze-
strzeń Fabryki Pełnej Życia wy-
pełniła się tłumem miłośników 
dobrych książek, w  którym 
przechadzały się wspomniane 
gwiazdy polskiego reportażu: 
Springer i Szczygieł.
Wszyscy mogli liczyć na 
poczęstunek przygotowa-

ny przez Koło Gospodyń 
w Strzemieszycach Wielkich, 
którego honorowym człon-
kiem został Witold Szabłow-
ski, autor m.in. „Jak nakar-
mić dyktatora”.
Pod wielkim namiotem odby-
wały się spotkania autorskie 
z  Dominiką Słowik, Kata-
rzyną Chudyńską-Szuchnik 
i Grzegorzem Piątkiem. Lek-
cję poezji poprowadziła Julia 
Fiedorczuk. A na finał, w wy-
pełnionym po brzegi warszta-
cie FPŻ, teatr „Klancyk” im-
prowizował fragmenty nowej 
powieści Anny Cieplak „Ciało 
huty”, co chwilę wywołując na 
widowni salwy śmiechu.
– Przyjazd do Dąbrowy Gór-
niczej tak licznego grona 

twórców, reprezentujących 
absolutną czołówkę polskiej 
literatury, był okazją nie tylko 
do ciekawych spotkań dla na-
szych mieszkańców, ale stano-
wił też wielką promocję mia-
sta. Znakomicie sprawdziła 
się otwarta formuła festiwalu, 
wpasowana w przestrzeń pu-

bliczną, pozbawiona dystan-
su pomiędzy autorami i pu-
blicznością. Był to po prostu 
znakomity literacki piknik. 
Mam nadzieję, że uda nam 
się utrzymać taki format wy-
darzenia wokół książek w ko-
lejnych latach – podsumowuje 
Michał Syska, pełnomocnik 

prezydenta ds. marki miasta, 
kultury i sportu.
Organizatorami dąbrowskiej 
odsłony „Miedzianki Po Dro-
dze” było miasto Dąbrowa 
Górnicza wraz z Miejską Bi-
blioteką Publiczną, a partne-
rem wydarzenia był hotel Po-
goria Residence. LS

kultura/biblioteka
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MAGAZYN MIESZKAŃCÓW MIASTA

OGŁOSZENIA DROBNE
• Dziękuję Gminie Dąbrowa Górnicza za usunięcie i przeka-

zanie do utylizacji odpadów niebezpiecznych zdeponowa-
nych nielegalnie na naszym parkingu przy ul. Kasprzaka 
70. Andrzej i Jerzy Krupa.

O G Ł O S Z E N I E

 Firma ALBA MPGK Sp. z o.o. zaprasza do współpracy osoby zainteresowane pracą na stanowisku:

KIEROWCA KAT. C
• Miejsce pracy: Dąbrowa Górnicza / Olkusz • Typ umowy: umowa o pracę lub B2B (jak preferujesz)

Poszukujemy kierowców do utrzymania czystości w okresie jesienno-zimowym • Praca na dwie zmiany.
WYMAGANIA:

Prawo jazdy kat. C (mile widziane prawo jazdy kat. E) • Karta kierowcy  
• Kurs na przewóz rzeczy lub nowe prawo jazdy zawodowe

OFERUJEMY:
• Przejrzyste warunki współpracy • Pełne wdrożenie i wsparcie na każdym etapie  

• Współpraca w przyjaznym zespole • Atrakcyjne i terminowe wypłaty wynagrodzenia  
• Możliwość dalszej współpracy po zakończeniu okresu zimowego

OFERUJEMY TAKŻE ZATRUDNIENIE  
NA INNYCH STANOWISKACH:

• kierowca ciągnika • kierowca ładowarki • pracownik gospodarczy.

Wyślij swoje cv na adres: praca@alba.com.pl lub zadzwoń: 538 529 000
Informujemy, że rozpatrywane będą przez nas tylko zgłoszenia zawierające poniższe oświadczenie: „Wyrażam zgodę na przetwarzanie 
moich danych osobowych w celu rekrutacji zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. a Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 
z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego 
przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych) ”.
Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest firma ALBA MPGK Sp. z o.o. z siedzibą w Dąbrowie Górniczej (41-300) przy 
ul. Starocmentarnej 2. Ma Pani/Pan prawo dostępu do treści swoich danych osobowych i ich poprawiania. Dane przetwarzane będą w 
celu przeprowadzenia procesu rekrutacyjnego przez okres nie dłuższy niż czas trwania procesu rekrutacji. W razie wyrażenia zgody na 
przetwarzanie danych osobowych również w dalszych procesach rekrutacyjnych, dane osobowe będą przetwarzane przez czas niezbędny 
dla realizacji ww. celów, jednak nie dłużej niż do momentu wycofania zgody przez osobę, której dane dotyczą.

Miedzianka Po Drodze
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Koszykarze 
MKS-u liczą  
na kibiców
Koszykarze MKS-u Dąbrowa Górnicza rozpoczęli kolejny sezon na bo-
iskach ekstraklasy. Oprócz zmagań w kraju, dąbrowianie staną do obrony 
tytułu w europejskim Alpe Adria Cup.
Zespół, w porównaniu z mi-
nionym sezonem, przeszedł 
dużą metamorfozę. W  maju 
szkoleniowcem został Hiszpan 
Boris Balibrea. Jego asystenta-
mi zostali Michał Dukowicz 
i  Adam Engström, a  Matias 
Suhurt odpowiada za przygo-
towanie motoryczne. Fizjote-
rapeutami są Dominika Sala 
i Dawid Olszówka.
Zawodnicze kontrakty prze-
dłużyli  Marcin Piechowicz 
i Maciej Kucharek. Resztę skła-
du tworzą gracze znani z kra-
jowych boisk i  obcokrajow-
cy: Nicolas Carvacho, Lovell 
Cabbil, Jeriah Horne, Domi-
nik Wilczek, Szymon Ryżek, 
Dawid Słupiński, Santiago 
Konaszuk i  Tayler Persons. 
To interesująca mozaika, któ-
ra już zadebiutowała w walce 
o punkty.
Pierwszym przeciwnikiem 
dąbrowskiej ekipy był Śląsk 
Wrocław, srebrny medalista 

sezonu 2022/2023, przed star-
ciem stawiany w roli faworyta. 
Dąbrowianie jednak nie prze-
straszyli się rywala i po dyna-
micznym meczu, w  zaciętej 
końcówce nie pozwolili sobie 
wydrzeć zwycięstwa i pokonali 
wrocławian 82:80.
– Głównym celem naszej druży-
ny na ten sezon jest stworzenie 
i zbudowanie własnej tożsamo-
ści. Mamy zupełnie nowy skład 
i  nową kadrę trenerską, więc 
musimy się poznać i zbudować 
naszą filozofię i styl. Jeśli chodzi 
o wyniki, myślę, że nie może-
my popełnić błędu i myśleć dalej 
niż następny mecz. Musimy iść 
krok po kroku i podchodzić do 
każdego meczu jak do finału. 
Chcemy rywalizować i rosnąć 
przy tym, a potem zobaczymy, 
dokąd to wszystko doprowadzi 
nas pod koniec sezonu. Ciężka 
praca i czerpanie przyjemności 
z podróży jest dla nas koniecz-
nością, bez względu na to, co 

nas czeka – mówi trener Boris 
Balibrea.
W nowym sezonie dąbrowski 
zespół dostarczy też kibicom 
emocji związanych z potyczka-
mi międzynarodowymi. Cho-
dzi o Alpe Adria Cup, którego 
MKS był triumfatorem w ze-
szłym sezonie. W tegorocznej 
edycji do rozgrywek przystąpi 
11 zespołów reprezentujących 
sześć krajów: Czechy, Słowację, 
Austrię, Słowenię, Chorwację 
i Polskę. Drużyny zostały po-
dzielone na dwie grupy, gdzie 
będą rywalizować w systemie 
mecz i rewanż. Dwa najlepsze 
zespoły bezpośrednio z  fazy 
grupowej trafią do turnieju Fi-
nal Four. MKS zagra w grupie 
A, gdzie zmierzy się ze Spišskí 
Rytieri (Słowacja), KK Dinamo 
Zagreb (Chorwacja), OSC Ca-
pital Bulls (Austria) oraz Slu-
neta Ústí nad Labem (Czechy). 
Zmagania wystartują w dru-
giej połowie października.

sport

Łukasz Żak,  
prezes koszykarskiego MKS-u

–  Głównym celem MKS-u  na ten 
sezon jest jak najlepsza gra w  każ-

dym meczu. Mamy zupełnie nowy 
zespół, nowy sztab, nową filozofię 

i  chcemy zrobić wszystko, aby przekonać 
do niej naszych kibiców i  widzieć ich jak najwięcej na 
trybunach w  trakcie meczów. Sportowo cel jest zawsze 
taki sam: walka o udział w Pucharze Polski oraz o grę 
w playoffach. Do tego dochodzi rywalizacja w Alpe Ad-
ria Cup, gdzie będziemy bronić trofeum z zeszłego roku.  
Chcemy także mocno rozwijać projekt 3x3, w którym osią-
gamy coraz lepsze wyniki i liczymy na więcej. Tak wiec cele 
są ambitne, ale wszyscy jesteśmy pełni wiary w sztab naszego 
nowego trenera Borisa Balibrei i liczymy także na wsparcie 
dąbrowskich kibiców, którzy zawsze potrafią ponieść nasz 
zespół świetnym dopingiem z trybun.

Nowy sezon

MKS występuje również w LOTTO 3×3 Lidze.
Podczas wrześniowego turnieju w Lublinie dąbrowska 
ekipa w składzie Jakub Borowski, Błażej Karlik, Hubert 
Lewandowski oraz Przemysław Słoniewski uplasowała 
się na drugiej pozycji. To miejsce daje prawo gry w wiel-
kim finale, który zaplanowano na luty 2024 r.
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Radość kibiców i koszykarzy  
po wygranej ze Śląskiem Wrocław
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Teo, przyjazny Dinozaur
SPEKTAKL DLA DZIECI | DOM KULTURY ZĄBKOWICE

Koncert Inauguracyjny 
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – trąbka
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – róg
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – puzon 
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Laureatów
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert muzyki polskiej
ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI

Artur Dutkiewicz Trio
KONCERT | SCENA/ANECS

Chłodno
KONCERT | PIWNICA

Czas wypadł z ram
SPEKTAKL TEATRU ZAGŁĘBIA | SCENA/ANECS

Wieczór z Osiecką
KONCERT | ORKIESTRA MAXIME

Moc Blachy 
KONCERT MISTRZOWSKI

Krzysztof Herdzin przedstawia
KONCERT | SCENA/ANECS

II Międzyuczelniany Konkurs  
na Projekt Plakatu

WYSTAWA | WERNISAŻ 13.10, G. 16:30

Topor / Łabuz / Studenci
WYSTAWA RYSUNKU | WERNISAŻ 13.10, G. 17:00

Radiostory
KINOSZKOŁA SENIORA

Namiętności
INGMAR BERGMAN. BÓG KINA

Pompeje. Miasto grzechu
RETRANSMISJA

Doppelgänger. Sobowtór
Disco Boy

Dzika banda
Teściowie 2

Teściowie 2
Duchy w Wenecji

Najlepsze urodziny królika Karola
Pierwszy dzień mojego życia

Zimne ognie
Chłopi
Titina

Doppelgänger. Sobowtór

Magiczna podróż Emily
Zimne ognie

Chłopi
Medusa Deluxe
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Teo, przyjazny Dinozaur
SPEKTAKL DLA DZIECI | DOM KULTURY ZĄBKOWICE

Koncert Inauguracyjny 
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – trąbka
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – róg
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Finałowy – puzon 
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert Laureatów
14. MIĘDZYNARODOWY KONKURS MUZYCZNY

IM. MICHAŁA SPISAKA

Koncert muzyki polskiej
ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI

Artur Dutkiewicz Trio
KONCERT | SCENA/ANECS

Chłodno
KONCERT | PIWNICA

Czas wypadł z ram
SPEKTAKL TEATRU ZAGŁĘBIA | SCENA/ANECS

Wieczór z Osiecką
KONCERT | ORKIESTRA MAXIME

Moc Blachy 
KONCERT MISTRZOWSKI

Krzysztof Herdzin przedstawia
KONCERT | SCENA/ANECS

II Międzyuczelniany Konkurs  
na Projekt Plakatu

WYSTAWA | WERNISAŻ 13.10, G. 16:30

Topor / Łabuz / Studenci
WYSTAWA RYSUNKU | WERNISAŻ 13.10, G. 17:00

Radiostory
KINOSZKOŁA SENIORA

Namiętności
INGMAR BERGMAN. BÓG KINA

Pompeje. Miasto grzechu
RETRANSMISJA

Doppelgänger. Sobowtór
Disco Boy

Dzika banda
Teściowie 2

Teściowie 2
Duchy w Wenecji

Najlepsze urodziny królika Karola
Pierwszy dzień mojego życia

Zimne ognie
Chłopi
Titina

Doppelgänger. Sobowtór

Magiczna podróż Emily
Zimne ognie

Chłopi
Medusa Deluxe
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17:00

18:00
5.10

10:30
1.10CZAS WYPADŁ Z RAM

Anna Jantar wygraża słońcu 
w mieście. Ewa Demarczyk 
wraca na scenę po dwóch deka-
dach milczenia. A Violetta Vil-
las po śmierci spełnia marzenie 
swojego życia i zostaje świętą.

„Czas wypadł z ram” to swoisty 
stand-up teatralny (6.10, g. 19:00). 
Aktorzy Teatru Zagłębia w nie-
bagatelny sposób przedstawią 
historię wielkich osobowości 
estrady – wypełnione żartami 
monologi to dla trzech legend 

polskiej muzyki ostatnia okazja, 
by wreszcie powiedzieć coś od 
siebie. Wydarzenie odbywa się 
w  ramach cyklu Scena/anecS, 
czyli z publicznością na scenie, 
co potęguje wyjątkowy klimat 
spektaklu.

NOC FILMÓW GROZY  
ZA TRZY DYCHY
Kino Kadr szykuje się na Hal-
loween! Tym razem zapra-
szamy na dwa seanse, każdy 
po 15 zł.

„Dobry piesek!” to norweska pro-
dukcja, która ani przez moment 
nie straszy wprost, ale przez cały 
czas buduje w  nas uczucie na-

rastającego dyskomfortu. Jeżeli 
chcecie poznać historię młodego, 
przystojnego, bogatego i kochają-
cego zwierzęta Christiana, zapra-
szamy 27.10 o g. 19:00. PS Pupil 
Christiana to dorosły facet prze-
brany w  kostium psa, którego 
Christian traktuje jak zwierzę.
Jeżeli natomiast wolicie mo-
tyw imprezy przeradzającej się 

w  stypę, to „Sztuka zabijania” 
(27.10, g. 21:00) przypadnie wam 
do gustu. Grupa nastolatków tra-
fia do tajemniczej chatki, w któ-
rej kiedyś mieszkał rzeźbiarz-
-psychopata. Jak się tam znaleźli, 
co robią i czy ktokolwiek wyjdzie 
z  makabrycznej sytuacji cało? 
Miłym akcentem w  produkcji 
jest słowiański klimat...

JESIENNY WIECZÓR Z OSIECKĄ
Orkiestra Maxime to zespół, 
którego podstawę stanowią oso-
by związane z Dąbrową Górni-
czą. Grupa występuje pod dyrek-
cją Andrzeja Mandryki, jednego 
z założycieli zespołu, dąbrowia-
nina, absolwenta Zespołu Szkół 

Muzycznych im. Michała Spi-
saka, a obecnie studenta Aka-
demii Muzycznej w Katowicach.
Orkiestra wystąpiła już na pała-
cowej scenie podczas koncertu 
wiosennego. Tym razem zoba-
czymy ją w  jesiennej odsłonie 

z utworami wspaniałej Agniesz-
ki Osieckiej! Podczas koncertu 
(3.10, g. 18:00) usłyszymy nie-
zapomniane przeboje takie jak: 
„Niech żyje bal”, „Zielono mi”, 
„Wariatka tańczy” oraz „Oku-
larnicy”.

kultura / Pałac Kultury Zagłębia

Czas wypadł z ram - fot. Maciej Stobierski


